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té molts, molts problemes tècnics, molts . Jo, en els dos o tres 
actes que he estat en estenotípia, li assegure que el que es 
posava allí subtitulat en moltes ocasions no es corresponia 
amb el que s’estava diguent .

Estem invertint en formar persones per a poder, amb rigor i 
amb solvència, donar eixe servei . Clar que a mi m’agradaria 
donar eixe servei! S’ha estudiat també per a les rodes de 
premsa del Consell dels divendres, poder-ho fer, i s’està 
treballant en eixe sentit, i el que de moment podem oferir és 
el subtitulat en diferit, no podem oferir-lo encara en directe 
perquè oferir un subtitulat en directe que no correspon al 
que s’està diguent, senyor García, és pitjor el remei que la 
malaltia .

I, en tot cas, quant al que és la inversió en programes tant 
de persones sordes que utilitzen la llengua de signes com 
en persones sordes que no utilitzen la llengua de signes, 
els anomenats «oralistes», li diré que es convoquen ajudes, 
programes i servicis de l’autonomia de persones amb diver-
sitat funcional, el servici de comunicació i informació per a la 
promoció d’autonomia personal de les persones amb diver-
sitat funcional auditiva desenvolupat per l’entitat Helix –que 
segur que vosté la coneix–, que integra Aspas Valencia, Aspas 
Castelló, Apanah, Apanas i Bonaventura; en 2015, Fesord 
també va tindre ajuda per a la instal·lació del bucle magnètic, 
en este cas també per al tema dels oralistes; Apanas en 2016, 
també per a la instal·lació del bucle magnètic; Aspas València, 
en 2016, per a la instal·lació del bucle magnètic i un sistema 
d’amplificació; igual que Fundació Fesord en 2016, progra-
mar i de reconeixement de veu per al subtitulat i la formació 
auditiva;…

La senyora presidenta primera:

Senyora vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

…fundació Fesord, també, instal·lació de bucle magnètic i –
com veu– ajudes també personals per a audiòfons, que ara 
són ampliables, vosté s’interessava per això l’any passat, ara 
ja són ampliables, tal com em vaig comprometre ací, en esta 
casa .

I, en tot cas, com veu, totes estes són ajudes que han de vore 
amb les persones sordes oralistes i que abans no existien, 
senyor García .

Queda molt per fer, ¡clar que sí! S’ha avançat molt, ¡sí! Abans 
de censurar, abans de censurar, tinga en compte tot el que 
s’ha avançat en estos tres anys . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta .

Interpel·lació al Consell, que respon la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives, senyora Mónica 
Oltra Jarque, sobre la política general en matèria de menors 
estrangers no acompanyats, que formula la diputada senyora 
Fabiola Meco Tébar (GP Podemos-Podem) (RE número 106.208, 
BOC número 285)

La senyora vicepresidenta primera:

Passem, a continuació, al punt número 5, que és la 
interpel·lació al Consell sobre la política general en matèria 
de menors estrangers no acompanyats que formula la dipu-
tada Fabiola Meco, del Grup Parlamentari Podemos-Podem, 
i correspon –com saben– la resposta a la vicepresidenta i 
consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives .

Quan vullga i estiga preparada, senyora… ¡Ai!, li pose jo el 
micròfon .

La senyora Meco Tébar:

Moltes gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyories .

Señora Oltra, seguimos hablando de inmigración .

Es indiscutible el consenso que existe sobre la vulnerabilidad 
de la infancia y de la adolescencia, lo que ya no sé si es tan de 
consenso es cómo se reacciona ante la vulnerabilidad máxima 
de los menores extranjeros no acompañados, esos niños, niñas, 
adolescentes que viajan solos, que llegan solos a España, o a 
cualquier otro país de Europa, o del mundo, que son extrema-
damente vulnerables porque se exponen hasta su llega –y aún 
después– a todos los peligros, a todos, sin excepción .

Por eso merecen toda nuestra atención, toda nuestra inteli-
gencia, y sin lugar a dudas toda nuestra voluntad política en 
remover todos y cada uno de los obstáculos para trabajar por 
su felicidad . Por eso esta PNL, señorías, y por eso esta PNL 
dirigida a usted, señora consellera .

Seguro, señora Oltra, que usted y yo coincidimos en que 
seguimos construyendo un mundo a nivel mundial, también 
desde Europa, injusto, inseguro, invivible por los altos niveles 
que se generan de exclusión, de pobreza, de conflictos polí-
ticos y bélicos, y de degradación medioambiental, un mundo 
hostil que tiene severas consecuencias para la mayoría; las 
más duras de ese mundo globalizado se manifiestan en que 
pequeñas personas se ven obligadas por pura supervivencia 
y afán de mejorar sus condiciones y oportunidades de vida 
a abandonar su hogar, sus comunidades de origen, empren-
den viajes inciertos, inseguros, que muchas veces no llegan a 
ningún puerto como los de este fin de semana, como los que 
vienen, como los que vendrán, y que dolorosamente termi-
nan –como indicaba la señora Navarro con anterioridad– en 
un mar colmado ya de almas sin nombres .

La política de Trump de tolerancia cero con la inmigración 
ilegal, inhumana e inaceptable es otra muestra palpable de 
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ese mundo hostil . Más de 2 .500 menores serán separados de 
sus progenitores, menores almacenados en jaulas construi-
das con vallas metálicas mientras sus progenitores eran dete-
nidos y acusados de delitos por no llevar papeles . Una polí-
tica que hasta la justicia americana ha calificado de «caótica» 
y condenado y exigido la inmediata reunificación de menores.

En el contexto europeo la situación no es menos preocupante, 
un estado italiano que cuando el salvamento es realizado por las 
ONG los abandona a suerte . Nuestro reconocimiento a todas 
las ONG que salvan vidas porque salvar vidas no es delito; aban-
donarlos a su suerte sí lo es, es la negación misma del deber de 
auxilio, es la negación del deber de solidaridad .

¿Qué Europa construimos? ¿La fortaleza? ¿Qué Europa 
queremos? ¿Qué son esos centros de los que se habla ahora 
controlados por los estados miembros? ¿Qué piensa usted, 
señora Oltra?

En nuestra opinión no valen los conceptos jurídicos inde-
terminados para defender derechos fundamentales . Esos 
centros ¿son los CIES? ¿Vamos a pedir que se cierren los 
CIES? ¿Va usted a pedir, a exigirle al gobierno de Madrid que 
cierre los CIES? ¿Cómo se va a garantizar la solidaridad desde 
la voluntariedad de los estados en la acogida?

Los acuerdos alcanzados en Europa estos días son de míni-
mos preocupantes, no hay en ellos visos de una política de 
inmigración, hay una política de o con la inmigración, que 
es como denuncia el profesor Javier de Lucas, adolecemos 
también de una legislación migratoria enfocada a la infancia .

El gobierno de Rajoy no cumplió ninguno de los compromisos 
de acogida, no hizo nada en pro del asilo, ni del refugio, aban-
donó a su suerte en el Mediterráneo y en campos de refugia-
dos a demasiada gente, a demasiados menores, hizo devolu-
ciones en caliente, vulneró consciente los derechos humanos 
por acción y omisión, un motivo más para esa censura que 
apartó a un gobierno corrupto del Partido Popular, del 
Gobierno de España .

Pero, señoría, señora Oltra, hoy es el momento de las 
respuestas y no de los atajos desde las instituciones . El 
gobierno de Sánchez ha de estar a la altura en lo que es, en 
lo que ha de ser la defensa verdadera de los derechos huma-
nos . Las políticas efectivas no pueden quedarse en los gestos; 
tampoco, señora Oltra, en el ámbito autonómico . La migra-
ción es un fenómeno que va más allá de unos barcos que 
llegan a unos puertos .

En el ámbito autonómico la situación no es menos descon-
certante y preocupante pues, depende de la comunidad 
autónoma a la que lleguen, hay una heterogeneidad en los 
sistemas de protección y en los servicios y recursos que 
se ofrecen . Es tan preocupante esta situación que hasta el 
comité de derechos del niño en su último informe sobre 
España lo destaca . Pero lo que es palpable es que el incre-
mento de los MENA es indiscutible; en los últimos años, 
¡fíjense!, vemos una subida de hasta el 60% de menores en 
España, y en la Comunitat Valenciana hasta 317 menores en 
el 2017 . Y seguimos subiendo esas cifras .

Por eso, señora Oltra, porque es preocupante, porque los 
números siguen incrementándose, porque nos preocupa la 
situación de los menores extranjeros no acompañados voy 

con todas las preguntas –si me da tiempo– que quiero formu-
larle y que no les hago en mi nombre, que también, que no 
las hago en nombre de mi grupo, que también, las hago en 
nombre de todas las organizaciones sociales que trabajan en 
este ámbito y que están preocupadas .

¿Cuántos menores extranjeros, señora Oltra, no acom-
pañados hay tutelados en la actualidad en la Comunitat 
Valenciana y que en situación se encuentran? Dígame si hay 
protocolos establecidos para conseguir una documentación 
que necesitan como la vida misma, protocolos para deter-
minar su edad, para domiciliarlos, ese maldito y bendito 
permiso de residencia con el que les llegan tantas cosas, esa 
gestión rápida que nunca acaba de llegar .

Señora Oltra, dígame si hay algún espacio abierto a nivel 
estatal donde se puedan coordinar las políticas autonómi-
cas sobre los MENA . No le hablo de dispositivos ad hoc, de 
dispositivos montados cuando llegan barcos, ¿no?, como el 
Aquarius, le hablo de espacios estables del trabajo . Si no los 
hay, señora Oltra, ¿los va usted a exigir? ¿Cuál es estándar de 
calidad que rige nuestro sistema de protección autonómico 
para estos menores?

Dígame, señora Oltra, si hay protocolos de acogida y de agre-
sión en esos centros de recepción y acogida para ellas, para 
ellos . ¿Por qué no se fomenta más el acogimiento familiar de 
lo poco que se hace? Porque los datos nos dicen que solo un 
4% acaba en acogimiento familiar .

Dígame por qué no hay formación específica para los profe-
sionales de los centros sobre menores extranjeros .

Dígame por qué no hay especialistas en infancia en la primera 
acogida .

Dígame por qué no hay campañas de sensibilización para 
evitar conductas de xenofobia y racismo específicamente en 
este ámbito .

Dígame cómo vela usted por el proceso de intervención para 
que sea personal e individualizado y atienda sus necesidades 
particulares .

Dígame si hay un plan de seguimiento y acompañamiento 
para ellas, para ellos .

Dígame si usted va a incluir como colectivo de protec-
ción especial a estos menores para acceder a la vivienda, al 
empleo, a las prestaciones económicas y sociales .

Dígame si va a ser contundente en la exigencia a la señora 
Álvaro, a la señora Salvador, perdón, al señor Climent .

Dígame si le va a exigir al señor Marzà poder acceder a becas 
y ayudas al estudio .

Algunos MENA se fugan, el sistema de protección no está 
destinado para medidas de seguridad . Dígame qué hace 
usted para que no acaben en manos de mafias, algunas mafias 
los han traído hasta aquí .

Dígame cómo va a facilitar el acceso a la autonomía y a la 
transición de la vida adulta de estos menores . Termino, 
señora Oltra, termino esta primera parte de mi intervención .
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No hay muros para quienes sueñan, su osadía máxima es 
creer que el sueño europeo, el de la seguridad, el de la paz, 
el de la estabilidad, el de la educación, el de las oportunida-
des que nadie les ha ofrecido y asegurado en sus lugares de 
origen lo van a tener en nuestro mundo, y frente a eso no hay 
gobiernos que los detengan, no hay muros físicos, ni legales, 
ni institucionales . Frente a su deseo de vida digna, nuestra 
mano debe estar tendida con políticas efectivas .

Dígame, señora Oltra, si sus políticas, de su conselleria, son 
soluciones estables que aseguren a estos pequeños, a estas 
pequeñas, a estos adolescentes la plena integración en la 
sociedad valenciana .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la interpel·lació la vicepresidenta el Consell .

Quan vosté vullga, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Senyora Meco, ha donat vosté les xifres ja i, efectivament, 
les persones menors d’edat que arriben no acompanyades 
procedents de països estrangers –per això li dia a la dipu-
tada Navarro abans no només vénen en estos barcos– s’ha 
incrementat en el cas de la Comunitat Valenciana –vosté 
donava les xifres de tota Espanya– . En el cas de la Comunitat 
Valenciana s’ha incrementat un 1 .100% l’arribada de perso-
nes menors d’edat no acompanyades .

És a dir, si tenim en compte el període d’1 de gener a 31 
de maig, és a dir, no comptem ací els xiquets i xiquetes de 
l’Aquarius, ¿val? D’1 de gener a 31 de maig de 2018 han arri-
bat 209 persones menors d’edat no acompanyades, el que 
suposa onze vegades més que en 2015, que n’arribaren en 
eixe període 19 persones . És a dir, un increment de 1 .100% .

I enfront d’això, vosté fea moltes preguntes . Algunes feen 
afirmacions que jo no compartisc. Però, en qualsevol cas, vaig 
a intentar contestar-li tot el que vosté ha plantejat .

La política del Consell està orientada a respectar, primer, els drets 
humans; atendre l’interés superior de les persones menors d’edat 
i complir la convenció internacional dels drets dels xiquets, i per 
a este Consell òbviament qualsevol persona per damunt de la 
seua nacionalitat, del seu color de pell, de la llengua que parle és 
subjecte de drets inalienables . I si és menor d’edat, és subjecte de 
dret i també objecte de protecció per part del Consell . Per tant, 
tenint en compte que estem davant d’un col·lectiu de vulnerabili-
tats especials, també tenim necessitats específiques.

La primera acollida vosté sap que se realitza en els centres de 
recepció, establiments oberts d’atenció immediata .

Vosté me preguntava si n’hi ha un espai de treball a nivell de 
l’administració general de l’estat on estos temes se treba-
llen. Més o menys, n’hi ha alguna cosa, que fins ara no ha sigut 
satisfactori . Esperem també que amb el canvi de govern . . ., 
hui s’ha produït una reunió que ha anat d’aquella manera, 
¿val?, no per a tirar les campanes al vol, no per a ser optimis-
tes, he de ser-li sincera, però, en qualsevol cas, sembla que 
algun canvi se va a produir, perquè fins ara, quan hem plan-
tejat a l’administració general de l’estat este problema de 
falta de recursos que tenim per a fer front al que és un incre-
ment substancial de persones nouvingudes menors d’edat, 
ens hem trobat en una callada per resposta en el millor dels 
casos .

Com li dic, els centres de primera acollida són els centres 
de recepció . Ens hem negat en estes reunions que se fan 
en Madrid, com plantegen algunes comunitats autònomes, 
a tindre centres específics per a persones menors d’edat 
estrangeres no acompanyades .

Des del Consell hem defensat sempre que els xiquets i xique-
tes que venien havien d’estar en el sistema de protecció 
comú amb la resta de xiquets i xiquetes . Això no vol dir que 
en este moment necessitem més recursos, però no volem fer 
una política d’apartheid en este cas .

Es tracta, com sap, d’un recurs transitori on els 45 dies 
primers s’ha d’avaluar la situació i derivar al recurs que se 
considere més adient .

En estos centres se disposa d’un equip multidisciplinar que, 
a més, hem reforçat . Hem reforçat amb mediadors cultu-
rals . Vosté dia que no n’hi han persones formades . No és veri-
tat . En els centres de recepció el que hem fet és precisament 
incrementar els perfils professionals que tenen a vore amb 
el perfil de persones menors no acompanyades que vénen i, 
per tant, traductors, mediadors culturals, agents d’igualtat –
que també és important–, amb este perfil professional s’han 
reforçat les plantilles .

A més, en esta comunitat se té una política de no mirar cap a 
un altre costat . En moltes comunitats està passant, efectiva-
ment, on se mira cap a un altre costat i que vagen passant .

En esta comunitat, quan se detecta que una persona que 
ha vingut possiblement puga ser menor d’edat, se li fan les 
proves . No una prova, se li fan les tres proves, de manera 
que la presumpció sempre és de minoria d’edat . I se fan les 
tres proves precisament per a no cometre l’error de donar 
una majoria d’edat si n’hi ha una minoria d’edat . Però la polí-
tica ací és que, davant del dubte, se’ls tracta com a persones 
menors d’edat, com s’ha fet precisament, per exemple, amb 
els xics i xiques que venien en l’Aquarius.

Quan vosté pregunta si n’hi han protocols . Sí, n’hi han proto-
cols i s’està treballant ara també en una instrucció específica 
que aborda este tema .

Hem posat en marxa projectes en el nou model residencial 
específics que estan dintre del programa que es diu Projecte 
Migratori . ¿Per què? Perquè hi ha voltes que el que estos 
xics i xiques necessiten, en primer lloc, és òbviament apren-
dre la llengua i familiaritzar-se amb el país d’acollida: cultura, 
costums, etcètera, sobretot la llengua .
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Per tant, en estos programes de projecte migratori el que se 
fa és adaptar la intervenció a la seues necessitats . Es desen-
volupa tant en els centres de recepció com en allotjaments 
destinats específicament per a això a través de vivendes, 
quatre pisos amb sis o set places cada un i dos centres amb 
16 i 18 places que funcionen com a llars . Per això no hem 
volgut que siguen moltes les places .

Això suposa un total de 59 places que tenim i que se suma-
ran pròximament 14 més, dos pisos amb set places cadascú 
que estem posant en marxa . Fins a assolir una oferta total de 
73 places residencials en el que és Projecte Migratori . Una 
vegada acaben en Projecte Migratori, ja entren en un recurs 
digam . . . generalista, ¿val?, en funció també de les seues 
necessitats .

Vosté deia si tenim clar que estes persones tinguen accés a 
ajudes i tal . Vosté sap perfectament que en totes les lleis que 
el Consell ha aprovat com a projecte de llei que hem enviat 
a Les Corts, les persones que hagen sigut tutelades per La 
Generalitat tenen preferència, tant en l’accés a ajudes com 
en l’accés a recursos, com en les contractacions públiques 
se dóna punts a les empreses que contracten persones que 
hagen sigut extutelades per La Generalitat .

I no n’hi ha diferència per a eixes persones, tinguen la nacio-
nalitat espanyola o no la tinguen . Són extutelats de La 
Generalitat i, per tant, tenen prioritat d’accés a ajudes i servi-
cis, i en les contractacions d’accés se li dóna puntatge a les 
empreses si contracten persones que hagen sigut menors 
extutelats per La Generalitat .

I també tenim els programes de preparació per a la vida inde-
pendent, no només per a les persones estrangeres . Jo el que 
vull que entenga és una cosa, i és que nosaltres no estem fent 
diferència, que crec que és com s’ha de fer, perquè aixina és 
com s’integra i aixina és com se fa una societat inclusiva .

Jo no estic a favor dels centres –i menys, de xiquets i xique-
tes i adolescents– per a estrangers . No estic en absolut 
d’acord . Crec que han d’estar en la xarxa ordinària . Igual que 
no estaria d’acord en una escola només per a estrangers . O 
en un centre de salut només per a estrangers . I, per tant, com 
això me pareixeria un apartheid intolerable, en el sistema de 
protecció de xiquets, xiquetes i adolescents estem aplicant 
esta màxima també .

Com que s’ha esgotat el temps, aniré desglossant-li després 
més programes i projectes que tenim en marxa .

Moltíssimes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

La diputada Fabiola Meco, per a acabar de substanciar la 
interpel·lació, té l’ús de la paraula .

La senyora Meco Tébar:

Gràcies, president .

Señora Oltra, yo creo que de mis palabras no puede usted 
deducir que haya dicho en ningún momento que se creen 
centros para extranjeros . Ni centros en los que se promueva 
el apartheid . O sea, creo que de mis palabras esto no se ha 
podido deducir en ningún momento . Coincido absolutamente 
con usted en que han de ser centros mixtos .

Ahora bien, lo que usted creo que convendrá conmigo es que 
las realidades vividas por esos niños, niñas, adolescentes que 
cruzan a veces varios países solos para llegar acá, las circuns-
tancias en las que llegan, el cómo llegan, el que hayan podido 
ser víctimas de trata muchos de ellos, los coloca en una situa-
ción de mayor vulnerabilidad .

Es decir, no digo que sean menos . . ., o sea, no digo que sean 
igual de vulnerables o que los otros sean menos vulnera-
bles, pero estos son máximamente vulnerables por la mochila 
que llevan detrás . Y eso la administración lo tiene que 
contemplar .

Es decir, que los puede tratar como iguales para promover su 
integración en la sociedad, por supuesto . Pero que la mochila 
que llevan muchos de ellos pesa mucho más . Pesa en muchas 
ocasiones mucho más por las experiencias que traen acumula-
das, insisto, en el viaje, en el recorrido que les trae hasta acá .

Y creo que, como administración, lo que no podemos permi-
tirnos es defraudar . Y ese es todo el interés que tengo en esta 
interpelación. Y no lo tengo yo, es decir, yo al final soy una 
mandada, como lo somos todos y todas las que estamos aquí . 
Yo sabe que suelo documentarme y hay informes tan exten-
sos y tan magníficos, como el que hace Save the Children, 
respecto de esta exclusiva realidad .

Y aquí . . ., y también afecta a la Comunidad Valenciana y 
también tienen propuestas para la Comunidad Valenciana, 
y UNICEF tiene propuestas y le ha hecho llegar a usted 
propuestas específicas sobre MENA en la Comunidad 
Valenciana . Reclaman una serie de soportes, de ayudas extra 
por la realidad que tienen . . ., por la dramática situación en la 
que han venido estos menores .

Y, por lo tanto, yo lo que pretendo con esta interpelación –y 
lo verá después con la moción– es que todo el sistema . . ., que 
no depende solo de usted, es decir, que aquí está usted como 
consellera de igualdad, pero que tiene . . ., y creo haber mencio-
nado algunos cuantos que tienen que ver y tienen que coor-
dinarse perfectamente en el ámbito autonómico, pero que 
tiene una coordinación con el estado, que tenemos que 
exigirle al estado que haya una política migratoria distinta, 
sustancialmente distinta a la existente, que, a continuación, 
el gobierno del estado tiene que hacer su papel en Europa 
para hacer valer unas políticas migratorias distintas a las que 
la Unión Europea está haciendo frente, porque no hay polí-
tica de inmigración . Hay parches puestos, han salido ahí con 
cuatro fotos y poco más, ¿eh?, y muy decepcionantemente . Es 
decir, muy decepcionantemente, porque todo es ya volunta-
riedad. Y la voluntariedad sabemos al final donde queda.

En definitiva, señora Oltra, a mí lo que me preocupan son 
determinadas realidades que usted no me ha contestado . 
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Por ejemplo, ¿por qué los menores –los MENA en concreto– 
no son favorecedores de acogimiento familiar? Y eso es un 
dato . . ., es un dato que dan las organizaciones sociales . Se 
habla del 4% únicamente que van a acogimiento familiar . 
¿Por qué? ¿Por qué? Y necesito que me indique todo ese plan 
de protección y de seguridad a esa infancia, cómo va a traba-
jarse y cuál va a ser su papel en la exigibilidad a los distintos 
órdenes nacionales e internacionales al respecto, ¿no?, en su 
persona o derivadamente .

En definitiva, lo que pretendo es..., usted lo sabe, que a nues-
tras fronteras llegan niños y niñas, solo eso, que están nece-
sitados de protección, de seguridad; que nosotros estaremos 
aquí apoyando todas esas medidas que garanticen a los más 
vulnerables cumplir sus sueños; que hoy estaremos con la 
moción que usted verá y verá lo completa que es .

Y hay quien dice que el papel de Podem es ingrato, yo no le 
voy a decir que no lo es . Yo lo que le voy a decir es que yo 
estoy encantada de seguir colaborando para tejer mimbres 
del cambio como esta oportunidad y solo le pido, señora 
Oltra, que no coja atajos . Solo le pido que no caiga en la polí-
tica de gestos .

Queremos cambios. Queremos políticas definitivas. 
Queremos que usted le reivindique al señor Sánchez que 
cambie la política migratoria de este país . Eso será hablar de 
una defensa de los derechos humanos . Eso serán políticas 
que no son de gestos . Eso serán las políticas de futuro para 
este país y para toda la gente que está pidiendo auxilio más 
allá de nuestras fronteras .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Acabarà de substanciar la interpel·lació la vicepresidenta del 
Consell .

Quan vosté vullga, vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Senyora Meco, no és que hi haguera inferit de la seua inter-
venció que vosté defensara centres separats . El que l’estava 
dient és que n’hi han comunitats autònomes que això ho 
estan proposant i que este Consell està oposant-se per les 
raons que jo li explicava .

En tot cas, mire, jo sí que crec que hem canviat des del 
Consell la política migratòria d’este país, i ho hem forçat, a 
peu canviat . Perquè l’arribada de l’Aquarius és un abans i un 
després en la política migratòria d’este país. I fins i tot, fixe’s 
que ha causat un terratrèmol en la Unió Europea, encara que 
sembla que no vullguen aprendre dels drames i de les tragè-
dies humanes .

Per tant, jo crec que el Govern d’Espanya li ha quedat clara 
la postura del Consell en esta matèria . I, és clar, la postura de 
la vicepresidenta que l’està parlant a vosté ara . L’Aquarius no 
haguera arribat a Espanya si el Consell, si el govern valencià 
no haguera dit: «Aquí estamos .» No tinga cap dubte, ¿eh?, no 
tinga cap dubte que l’Aquarius no haguera arribat a Espanya 
si no arriba a ser pel govern del botànic .

I mire, me preguntava el tema de l’acolliment . Efectivament, 
jo li diria que és més una qüestió d’edat que d’altra cosa . ¿Val? 
És difícil trobar famílies que s’acoblen a un acolliment d’eixes 
franges d’edat . De fet, la part…, el percentatge que vosté 
anomena d’acolliments familiars que sí que se donen són els 
acolliments de xiquets i xiquetes més xicotets . ¿Val? No és 
tant un problema que vinguen d’un país estranger, sinó un 
problema moltes voltes d’edat . I ens passa amb els menors 
no acompanyats que vénen, nouvinguts, i ens passa amb els 
adolescents també que han nascut ací, que trobar família que 
vullga acollir persones adolescents, amb tot l’univers que 
significa ser adolescent –jo en tinc un, i tinc molta sort–, no 
n’hi han tantes famílies que vullgen acollir .

Eixe és el problema, no n’hi ha un altre . Ara estem plante-
jant-nos, de fet, refer un poquet la campanya que teníem 
«Acollir és créixer», adaptant-la també a estes franges d’edat 
més adolescents que no d’infantesa . ¿Val? Però estem en ello, 
estem en ello, i hem parlat amb col·lectius, a més, que puguen 
ser, digam…, que tinguen certa receptivitat a esta qüestió .

Mire, vosté me parla de Save the Children i UNICEF . Perquè 
veja, normalment, nosaltres no havíem tingut… Normalment, 
la migració que ens ve terrestre ací sol vindre per la via de 
Marroc . Estos xiquets, xiquetes i adolescents estan menys 
colpejats . N’hi han casos i n’hi han casos de trata, ahí tenim un 
recurs específic per a això. ¿Val?

En el cas de l’Aquarius, ahí estem parlant d’una altra cosa, 
perquè, com li dia abans a la diputada Navarro, han vingut 
creuant el desert de Líbia, que en este moment és el lloc més 
perillós del món . I ahí ha sigut Save the Children qui ha fet 
la intervenció professional i la formació de les persones que 
han d’atendre’ls . I, òbviament, quan estem (inintel·ligible) … 
mediació, traductors, agents d’igualtat, però òbviament està 
també l’equip tècnic i està en tots els centres de menors . 
Treballadora social, psicòleg o psicòloga, etcètera, etcètera . 
Vull dir, el que és l’equip tècnic .

Aleshores, la formació per a este tipus de casos l’ha feta 
Save the Children . Si nosaltres estem treballant en UNICEF 
i Save the Children . Si Save the Children, en una reunió 
que vaig tindre amb el màxim responsable de tots Espanya 
de Save the Children, ens va dir el mateix que m’ha dit hui 
vosté: «Anem a dir-li al Govern d’Espanya – aquell moment 
no estava Pedro Sánchez, estava encara el senyor Rajoy–…, 
diguent-li al Govern d’Espanya que este és el model a expor-
tar, el que nosaltres estem fent ací, el que nosaltres estem 
fent ací .»

¿Que queda molt per fer? Li dic el mateix que li dia al senyor 
García, clar que queda molt per fer . I amb un increment de 
1 .100% de nouvinguts, vosté entendrà que adaptar-nos a 
esta realitat no està sent fàcil, però estem fent-ho . I estem 
fent-ho amb UNICEF, amb Save the Children . Estem atenent 
les vulnerabilitats també dels nostres . No se crega que no 
tenim xiquets I xiquets que han nascut ací i que tenen una 
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vulnerabilitat tremenda i una motxilla tremenda que no se 
poden ni imaginar .

I, per tant, bé, seguim treballant en eixa idea . I, és clar, sé 
que alguna pregunta segur que m’ha quedat per contes-
tar-li . Seguirem parlant, com sempre, senyora Meco, perquè 
a vosté, efectivament, sí que l’interessa este tema . I a més, 
parla des del coneixement i la solvència intel·lectual, i això 
sempre és d’agrair en debats en estes Corts i en este tema .

Però, en qualsevol cas, no tinga dubte que estem sent para-
digma, en tot el que queda per fer, de com s’ha d’actuar sobre 
els drets de la infantesa i dels adolescents en esta comunitat .

Moltíssimes gràcies, senyora Meco .

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta . (Aplaudiments)

Interpel·lació a la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, 
senyora Ana Barceló Chico, sobre la situació en què es troben les 
fundacions públiques d’investigació sanitària de la Comunitat 
Valenciana, que formula el diputat senyor Juan Ginés Córdoba 
Cortijo (GP Ciudadanos) (RE número 102.476, BOC número 270)

El senyor president:

Senyories, passem al següent punt de l’ordre del dia, que és 
la interpel·lació, en este cas, que formula, en nom del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, l’il·lustre diputat Juan Córdoba a 
la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Córdoba Cortijo:

Muchas gracias, señor presidente .

Señorías, honorable consellera, buenas tardes a todos .

Miren, la investigación en las instituciones sanitarias es 
fundamental . Para promover y facilitar dicha investigación se 
crearon las distintas fundaciones en los hospitales valencia-
nos, que han realizado una labor importantísima en los últi-
mos treinta años, aunque ha habido actuaciones muy cues-
tionables, como el del Hospital General de Valencia y el 
hospital La Fe .

Bien . En el día de hoy, nuestra interpelación va a tratar funda-
mentalmente sobre el instituto de investigación de La Fe, que 
en adelante me referiré a él como fundación La Fe . Porque, 
señora consellera, aunque su denominación oficial sea «insti-
tuto», no olvidemos que estamos ante una fundación pública 
de la conselleria de sanidad .

Pues bien, en enero de este año, Ciudadanos, Ciudadanos, el 
diputado que les habla, solicitó diversa información escrita a 
la conselleria a través de preguntas parlamentarias . Una de las 
preguntas fue que nos informarán sobre las sociedades en las 
que participa la fundación La Fe, con expresión además del 
porcentaje de dicha participación .

Bien . En las respuestas se nos relacionó un listado de socie-
dades entre las que se encuentra la empresa Advanced 
Bioanalytical Service, SLU, sociedad cien por cien partici-
pada por esta fundación pública . Esto es bien sabido porque 
en prensa se ha publicado el resultado del informe de la audi-
toría de intervención de la Generalitat valenciana, donde 
demuestra, y usted lo sabe, que esta empresa ha estado 
facturando en el año 2016, 70 .000 euros, por un lado, factu-
ras de 60 .000 euros .

Bien . Y además, una empresa que no tenía ni personal ni 
maquinaria . Por lo tanto, esto es muy grave . Posiblemente 
usted me diga que la creación de esta empresa fantasma era 
anterior a su gobierno, y es verdad, porque se constituyó en 
julio de 2013 . Pero sí que es verdad que estuvo durante dos 
años, hasta el 2017 que la cerraron, estuvo facturando a la 
fundación .

Por lo tanto, deberíamos pensar por qué el gobierno, la ante-
rior consellera Montón no cerró esta empresa inmediata-
mente al llegar al poder .

Bien . Más cosas, que tenemos muchas cosas . Mire, otra de 
las solicitudes que presentó nuestro grupo parlamentario 
fue pedir algún documento que avale el complimiento de la 
ley de transparencia por parte de la fundación . Su conselleria 
únicamente nos remitió a la página web de la fundación .

Sin embargo, en dicha web puede apreciarse claramente 
que no se cumple lo dispuesto en la ley de transparencia, al 
no constar publicada ni las retribuciones de personal, ni las 
indemnizaciones por cese y despido, ni la relación de pues-
tos de trabajo, ni los títulos académicos y currículum, ni decla-
ración de bienes del director de la fundación . Y, desde luego, 
ni qué decir de la opacidad de las cuentas bancarias y de los 
correspondientes movimientos y saldos de las mismas, de 
la que la fundación es titular, obviando totalmente e incum-
pliendo la ley de cuentas abiertas de la Generalitat valenciana .

Esto, señora consellera, consideramos que es grave, y ustedes 
lo llevan incumpliendo durante tres años .

Bien . Pero además es lamentable ver cómo su fundación 
despidió al personal que denunció todas estas irregularida-
des . Y lo publica el periódico Levante: «La fiscalía pide anular 
el despido de un trabajador del instituto de investigación La 
Fe que denunció irregularidades. El ministerio fiscal entiende 
que no le ofreció protección efectiva frente a las represalias .» 
Esto es muy grave, señora consellera .

Bien . Pero más preocupantes son las indemnizaciones que 
se pagaron sin ningún tipo de protocolo . Nos pregunta-
mos también por qué con la anterior directora económica, 
con la anterior directora económica, ustedes acordaron una 
indemnización por encima del máximo legal permitido, posi-
blemente varias veces por encima del máximo legal permi-
tido . Curioso, intrigante, diría yo, señora Barceló . ¿No sería 
que querían comprar el silencio de esta persona? ¡Ah!, y por 


